
 

این هزاران تخت فرسوده 
معاون درمان وزارت بهداشت در خبری توضیح داده که ۱۵۵ 
هزار تخت بیمارستانی فرسوده در کشور داریم و گفته برخی 
بیمارستان ها ۱۰۰ سال قدمت دارند! سعید کریمی با اشاره به 
بیمارستان های ناایمن در شهر تهران و نامه دادستانی در این 
خصوص افزوده که در این زمینه کارگروهی تشکیل شده و 
ایمن سازی این بیمارستان ها به راحتی نیست.  او گفته که ما 
یک برآورد بودجه ای درخصوص ایمن سازی این بیمارستان ها 
انجام داده ایم. براساس این برآورد نزدیک به ۱۸همت )هزار 
میلیارد تومان( اعتبار برای ایمن سازی این بیمارستان ها لازم 
داریم.  کریمی ادامه داده که به سازمان برنامه و بودجه پیشنهاد 
داده ایم که این اعتبار را برای ما تامین کند. حتی پیشنهاد ما 
این بود که اگر امکان تامین این اعتبار در یک سال را ندارند، 
در برنامه هفتم توسعه و در طول مدت ۵ سال این اعتبار را 
تامین کنند.  او با اشاره به  عدم تامین اعتبار برای ایمن سازی 
بیمارستان های فرسوده گفته: متاسفانه اعتبار خاصی برای 
ایمن سازی در نظر گرفته نشده و از منابع جاری وزارت 
بهداشت نمی دانم چه میزان می توانیم این حجم از کار را انجام 
دهیم. البته برای ایمن سازی موارد فوری و ضروری مانند بحث 
آتش نشانی و… مواردی به مراکز ابلاغ شده است و در تمدید 
پروانه های مراکز، توجه به این موضوعات از موارد اجباری است 
که در نظر گرفته شده است و مراکز برای تمدید پروانه هایشان 

نیاز اساسی به تاییدیه آتش نشانی دارند. 

ویرانشهر فاروج
میثم لباف خانیکی، سرپرست هیات ایرانی باستان شناسی 
محوطه ویران شهر فاروج با اشاره به آنکه چندی پیش پنجمین 
فصل کاوش و گمانه زنی در این محوطه به پایان رسید، گفته: 
تقریبا از سومین فصل کاوش بود که متوجه شدیم بقایای 
معماری نشان می دهد محوطۀ ویرانشهر در میانۀ حصاری 
مربع شکل محصور بوده و عرصه ای به وسعت ۱۴ هکتار که 
هر ضلع آن ۳۵۰ متر است، را پوشش می داد. حصار پیرامونی 
این سکونتگاه به برج های متوالی تجهیز می یافت و یک ارگ 
یا حاکم نشین در گوشۀ شمال غربی آن قرار داشت. ساختار 
دروازه و سازه های الحاقی در طول حداقل سه دورۀ معماری 
دچار تغییراتی شده که با توجه به شواهد مکشوفه، از اوایل دورۀ 
اشکانی تا اواسط دورۀ ساسانی به طول انجامیده است. در نتیجه 
کاوش فصل چهارم نیز ساختار دروازه شامل معبر ورودی و 
برج های مکعب مستطیل شکل جانبی مورد شناسایی قرار گرفت.  
ایلنا، از زبان این سرپرست نوشته که بخشی از این محوطه که به 
ویرانشهر معروف است، به عنوان مرکز اداری و سیاسی فعال بود 
و بخش دیگر آن نیز بنای مذهبی است. به نوعی می توان گفت 
سیاست های حکومت که شامل بخش اداری و مذهبی می شود 
در این مجموعه اجرا می شد. تپه داخل محوطه به احتمال زیاد، 
یک معبد است. چراکه در بخش های مختلفی از آسیای مرکزی 
مانند خوارزم، ماورالنهر و… پلان های مشابه این بنا را داشتیم 
که کاربرد مذهبی داشته است. حتی در کوه خواجه سیستان که 
آتشکده معروف دوره اشکانی که به عنوان یکی از قدیمی ترین 
آتشکده های شناخته شده معروف است، چنین پلانی دارد که 
نشان از آن دارد این بقایای یک معبد با کاربری مذهبی است. 
تقارن در تمام این پلان ها نقش اصلی را ایفا می کند.  محوطه 
ویران شهر که در غرب شهر تیتکانلو و ۱۰ کیلومتری شمال 
شهرستان فاروج واقع شده یکی از مهم ترین محوطه های تاریخی 
دره اترک است که از دیرباز توجه باستان شناسان را به خود جلب 

کرده است. 

اتباع خارجی

چرا مسئولان براي خروج افغان ها از کشور اقداماتی انجام 
نمی دهند. واقعا اینگونه افراد معضلی شده اند برای بیکاری 
جوانان ایرانی زیرا آنها با مقدار کمی حقوق و بدون بیمه 
سرکار می روند و این باعث شده است که  اکثرا از کارگر 
افغانی استفاده کنند. چرا مسئولان نسبت به این موضوع 

بي تفاوتند؟
اکبرزاده از تهران

گرانی دارو 
قیمت دارو هر از گاهي گران مي شود. اما کیفیت داروهاي 
ایراني در حدي نیست که بیماران با اولین مراجعه به پزشک 
معالج، درمان شوند. برخي از پزشکان نیز از کیفیت پایین 
داروها گلایه دارند. چرا که وقتي بیمار براي اولین بار مداوا 
نشد، مجبور می شوند که  داروهای خارجی را تجویز کنند و 
این داروها هم گران است از مسئولان امر تقاضای رسیدگی 

در امر گرانی دارو را داریم.
امامی از تهران

کولرهای خاموش اتوبوس ها
اتوبوس های انقلاب- خانی آبادنو با اینکه همه آنها کولر 
دارد ولی از کولرهای آن استفاده نمی کنند و داخل اتوبوس نه 
تهویه ای دارد و نه پنجره ای که باز کنیم . از مسئولان شرکت 
واحد درخواست داریم تذکری به این رانندگان دهند که 
کولرهای داخل اتوبوس برای قشنگی نیست باید در تابستان 

استفاده شود.
یک شهروند از تهران 

هزینه ناباروری
دولت این همه برای ناباروری که می گویند مراجعه کنید 
من مراجعه کردم به یک مرکز نازایی که هزینه های خیلی 
بالایی درخواست کردند که هیچ کدام شامل حال بیمه 

نمی شود.
صمدی از تهران
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بهداشت و درمان

میراث

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

به بهانه برخاستن دوباره گرد و غبار
 با آرش میلانی راجع به  این موضوع صحبت کرده ایم؛ 

در خانه بمانید
   آلودگی هوا، ادارات شهرستان های اردکان، میبد، اشکذر، زارچ، 

یزد، مهریز، بافق و بهاباد را تعطیل کرد

شیر زابل هم تلف شد
بازمانده باغ وحش متروک  رکنا: تنها 
سیرجان که یک سال پیش به زابل منتقل 

شده بود، در باغ وحش »چاه نیمه« تلف شد. 
به گزارش رکنا، طبق اعلام یکی از فعالان 
محیط زیست، این شیر در چند ماه گذشته 
تلف شده و باغ وحش زابل هنوز موضوع را اعلام 
نکرده است. این شیر مسن دی ماه دو سال 
پیش به دلیل وضعیت وخیمش خبرساز شده 
بود. در آن زمان گزارشی درباره او که مدت ها 
با تغذیه نامناسب و بدون رسیدگی بهداشتی، 

درمانی رها شده بود، منتشر شد. 
به گفته فعالان حقوق حیوانات، از وضعیت 
حیوانات در باغ وحش زابل اطلاعات درست و 
به  موقعی به بیرون گزارش نمی شود، همان طور 
که در مورد مرگ نادیا، خرس سیاه بلوچی این 
باغ وحش هم همین اتفاق افتاد و مرگ این 
گونه ارزشمند توسط باغ وحش زابل اعلام 
نشد. در همین حال شرکت گل گهر در حال 

ساخت باغ وحشی جدید در سیرجان است. 

 ورودی تهران را 
»دروازه قرآن« می سازیم

مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران با اشاره به اینکه در جلسه روز گذشته 
طرح دو فوریتی با موضوع ایجاد یک یادمان به 
عنوان دروازه قرآن مورد بررسی قرار می گیرد، 
افزود: در اعتراض به هتک حرمت قرآن کریم 
که در برخی کشورهای اروپایی صورت گرفته 
این دروازه توسط شهرداری تهران در یکی 

ورودی های تهران ایجاد خواهد شد. 

ابتلای ۴0 نفر به مالاریا
 در کرمان

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
گفت: از سال گذشته تاکنون ۴۰ نفر در کل 
استان کرمان به بیماری مالاریا مبتلا و همه 
آن ها درمان شده اند. سعید صحبتی درباره 
وضعیت بیماری مالاریا در استان کرمان اظهار 
کرد: افرادی که در این استان به بیماری مالاریا 
مبتلا شده اند همگی سابقه سفر یا اقامت در 
نواحی جنوب شرق کشور و مناطق مرزی 
مشترک با پاکستان را داشته اند و موردی 
که در داخل استان به این بیماری مبتلا شده  

باشد، نداشته ایم. 

اجازه حذف زبان انگلیسی 
را نمی دهیم

علیرضا پاک فطرت عضو کمیسیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس در واکنش به 
انتشار برخی اخبار مبنی بر حذف درس 
زبان انگلیسی و جایگزینی آموزش زبان های 
دیگر مانند چینی و روسی در مدارس، گفت: 
امروز زبان انگلیسی زبان رایج در دنیا به شمار 
می آید و قطعا کمیسیون آموزش با استفاده 
از بعُد نظارتی خود اجازه حذف آموزش زبان 
انگلیسی را نخواهد داد. به گزارش خانه ملت، 
پاک فطرت در مورد برخی مباحث مطرح 
شده در خصوص حذف درس زبان انگلیسی 
و جایگزینی آموزش سایر زبان ها در مدارس 
از طرف مسئولان آموزش و پرورش، گفت: این 
مسئله به هیچ عنوان ممکن نیست چراکه زبان 
انگلیسی به این دلیل زبان رایج در دنیاست که 
یادگیری آن بسیار راحت تر از سایر زبان هاست. 

درباره سیل زده های 
سیستان و بلوچستان 

از امدادرسانی به ۱۳۳ آسیب دیده سیل 
در هشت روستای شهرستان های نیکشهر 
و فنوج از چهارم مردادماه تاکنون خبر داد.  
محمد مهدی سجادی، سرپرست جمعیت 
یرنا  هلال احمر سیستان و بلوچستان به ا
گفت که »بر اثر بارندگی های اخیر و وقوع 
سیل و آبگرفتگی از اوایل مردادماه تاکنون در 
شهرستان های ذکر شده خدمات امدادرسانی 
به ۱۳۳ نفر در قالب ۳۶ خانوار توسط نیروهای 
امدادگر هلال احمر انجام شد.« او ادامه داد: 
از این تعداد ۴۵ نفر در چادرهای هلال احمر 
اسکان یافتند و اقلامی از قبیل چادر امدادی، 
موکت، پتو، نایلون و سبدهای غذایی بین 
آسیب دیدگان توزیع شد. سرپرست جمعیت 
هلال احمر سیستان و بلوچستان با بیان اینکه 
۱۱ تیم امدادی جمعیت هلال احمر استان در 
حال خدمات رسانی به سیل زدگان هستند، 
خاطرنشان کرد: ندای امداد ۱۱۲ هلال احمر 
به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی 
به حادثه دیدگان است و نیروهای امدادی 
جمعیت هلال احمر استان آماده امدادرسانی 
به هموطنان حادثه دیده هستند.  استان 
پهناور سیستان و بلوچستان در منطقه گرم و 
خشک واقع شده و به همین دلیل تاثیرپذیری 
از سامانه های کم فشار حاره ای و پراکنش 
زمانی و مکانی بارندگی ها بسیار نامناسب 
است به طوری که در برخی اوقات تمامی 
بارندگی های سالانه یک منطقه و حتی بیش 
از ۲ برابر آن در کمتر از ۲۴ ساعت نازل شده 
می کنند.   ایجاد  سهمگین  سیلاب های  و 
این ویژگی های جغرافیایی و طبیعی سبب 
شده که در بسیاری از سال ها سوانحی چون 
خشکسالی و سیل به طور توامان در مناطق 

مختلف سیستان و بلوچستان رخ دهد. 

 برخی افزایش آمار سگ گزیدگی را به نگهداری سگ ها در خانه ربط می دهند 

سگ های  ولگرد  بیش از ۴هزار نفر را گاز گرفتند
آرمان ملی: روزنامه اینترنتی فراز گفته 
بر اساس اطلاعاتی که از یک منبع آگاه به او 
رسیده، از ابتدای سال، ۴هزار و ۴۲۳نفر پس از 
گزیدگی از سوی این حیوانات، دُز صفر واکسن 
هاری را تزریق کرده اند و بیشتر موارد، مربوط به 
سگ های ولگرد در پارک ها و معابر شهری است 
که گوش هاشان با پلاک های شهرداری تهران 

سوراخ شده است. 
معضل افزایش سگ های ولگرد در تهران، یکی 
از مسائل پایتخت است که به نظر می تواند زیست 
شهروندان را هم تحت تاثیر قرار دهد. برخی، 
افزایش آمار سگ گزیدگی را به نگهداری سگ ها 

در خانه ربط می دهند .

   افزایش متقاضیان واکسن هاری
چند قدم بالاتر از درمانگاه »شمیرانات« خیابان شریعتی 
تهران، روی بنری مقابل انستیتو پاستور ایران نصب شده؛ 
در این مرکز واکسن هاری تزریق نمی شود. اطلاعیه ای 
کوتاه اما حاوی پیامی که از افزایش تقاضای تزریق واکسن 
هاری در تهران حکایت می کند. کمی پایین تر، جنب 
داروخانه طالقانی، درمانگاه »شمیرانات« واقع شده 
است. این درمانگاه تحت نظر دانشکده علوم پزشکی 
دانشگاه شهید پزشکی فعالیت می کند، امروز مرکز اصلی 
برای مراجعه کننده های واکسن هاری در تهران و حومه 
است؛ مراجعه کننده هایی که اغلب، در کوچه و خیابان و 

پارک های پایتخت دچار سگ گزیدگی شده اند. 
به این اطلاعات به موضوع سگ های ولگرد، می رسیم 
که مدت هاست با زندگی شهروندان پایتخت گره خورده. 
سگ های بی صاحب که در پارک ها و معابر شهر آزادانه 
می چرخند و گاه، در ظاهر به همزیستی با انسان ها نیز 

رسیده اند. این همزیستی که از طریق تصاویری در صفحات 
»مدافعان حقوق حیوانات« منتشر شده، بسیار زیبا و 
دل انگیز جلوه داده می شود، اما بنا به گزارش مربوطه، 
 خطرات جبران ناپذیری برای شهروندان در پی دارد که در 

این گزارش به آن خواهیم پرداخت. 
 شهرداری تهران در سال های گذشته، در طرحی با 
عنوان »زنده گیری سگ های ولگرد«، سعی کرده گامی 
در راستای جمع آوری این حیوانات بردارد. به این صورت 
که سگ های ولگرد در معابر و اماکن شهری، توسط 
»زنده گیرها« جمع آوری می شدند و با تزریق واکسن و 
عقیم سازی، به پناهگاه ها منتقل می شدند. گزارش ها از 
افزایش تزریق واکسن هاری اما نشان می دهد که گویا در 
ماه های اخیر، کار از دست در رفته و مدیران شهری، کنترل 
این مساله را درست مثل تمام مسائل شهری دیگر، از دست 
داده اند. یکی از شهروندان که در روزهای اخیر مورد حمله 

سگ های ولگرد در پارک قیطریه تهران واقع 
شده، گفته که این جراحت به قدری وخیم بوده 
که تا چند روز پس از تزریق واکسن هاری، توان 
راه رفتن روی پا نداشته است. راوی می گوید: 
»به شهرداری اطلاع دادیم. زنگ زدند گفتند 
ماموران آمده اند و سگ ها را رویت نکردند! گفتم 
مگر مجسمه بوده که یک جا بماند؟ سگ ولگرد 
در پارک می چرخد و باید دنبالش می  گشتید.« 
او می گوید که گوش سگ هایی که به او هجوم 
آوردند، با پلاک های شهرداری تهران سوراخ بود. 
 روایتی دیگر حاکی از این است که ساکنان 
محله ای در سعادت آباد تهران نیز با مشکل 
مشابهی دست و پنجه نرم می کنند. طبق این 
گزارش، چند قلاده سگ ولگرد مدتی است که 
در منطقه ای آزادانه گشت و  گذار می کنند، 
می خوابند و راه می روند. ساکن این محله به فراز می گوید 
که این مساله را چندین بار به شهرداری تهران گزارش داده 
و هر بار با پیغامی مشابه از سوی شهرداری مواجه شده 
است. سامانه مدیریت شهری و نظارت همگانی شهرداری 
تهران، هربار در واکنش به پیگیری این گزارش گفته اند 
که »ماموران را فرستاده ایم اما چیزی رویت نشده است.« 
یک منبع آگاه دیگر، گفته: »تعداد مراجعان واکسن هاری 
به طور طبیعی در تابستان افزایش می یابد اما این تعداد 
امسال افزایش داشته است. مراجعانی وجود دارند که به 
علت گازگرفتی توسط حیوان خانگی شان برای تزریق 
واکسن هاری مراجعه می کنند اما بیشتر موارد مربوط 
به حیوانات ولگرد است. این منبع به خبرنگار فراز گفته 
که تعداد سگ گزیدگی در تهران به قدری زیاد است که 
یک مرکز در تهران، به اندازه کل مجموع استان های ایران 

واکسن هاری تزریق می کند. 

باعث  هوا  آلودگی  ملی:  آرمان 
تعطیلی ادارات دولتی برخی شهرهای 
کشور شد؛ این خبری بسیار آشنا برای 
گوش های ما ایرانی هاست خصوصا آن 
دسته از ما که در مناطقی که کانون گرد 
و غبار است، زندگی می کنیم؛  از زابل و 
سیستان گرفته تا خوزستان و کرمان 
و همین اواخر خراسان و خیلی جاهای 
دیگر. اردیبهشت همین امسال بود که 
دبیر  بیرگانی،  طهماسبی  علی محمد 
ستاد ملی مقابله با پدیده گردوغبار، ۶ 
استان غبارخیز در کشور را معرفی کرد. 
او گفت ۲۳ استان کشور دارای کانون 
گرد و غبار هستند و ۶ استان مذکور را به 
ترتیب خراسان جنوبی، کرمان، سیستان 
و بلوچستان، خراسان رضوی، خوزستان 
و هرمزگان ذکر کرد و گفت که اینها ۸۵ 
درصد غبارخیزی کشور را دارند. البته او 
از ۸ کانون غبار خارجی در ایران هم یاد 
کرد که عمدتا از اطراف جنوب و غرب 
و جنوب غرب همچنین شمال شرق به 

کشور هجوم می آورند. 
گرد  که  می افتد  تفاقی  ا چه  اینکه 
و غبار بیشتر می شود، بلند می شود و 
دودش در چشم شهروندان می رود، بحثی 
جداگانه را می طلبد که این رسانه در 
مطالب مختلفی به آن پرداخته است. 
تخریب محیط زیست و عدم به کارگیری 
سیاست های مناسب در دیپلماسی محیط 
زیستی با کشورهایی که بر آلودگی هوای 
ایران تاثیر می گذارند از جمله موارد و 
عوامل قابل بحث و بررسی هستند. در این 
گزارش با نگاهی به بحث مالچ پاشی که 
یکی از راهکارهای مواجهه با گرد و غبار و 
ممانعت از بلند شدن آنهاست، سری هم 
به توصیه های بهداشتی و پزشکی می زنیم 
و این سوال را از یک کارشناس محیط 
زیست می پرسیم که آیا ماندن در خانه در 
شرایطی که همه شهر گرفتار گرد و غبار 

شده، تاثیری هم دارد یا نه؟!

   خبر اول
به خبر اول برمی گردیم و آلودگی هوا که 
منجر به تعطیلی ادارات شده. روز گذشته 
ایرنا نوشت که بر اساس مصوبه کارگروه 
اضطرار گرد و غبار ادارات شهرستان های 
اردکان، میبد، اشکذر، زارچ، یزد، مهریز، 
بافق و بهاباد در روز یکشنبه، تعطیل اعلام 
شدند. تعطیلی ادارات دولتی جز شعب 
بانک ها، بیمارستان ها، مراکز درمانی، 
اورژانس و دستگاه های خدمات رسان و 
تشدید آمادگی بیمارستان ها، اورژانس 
ئه  را و مراکز بهداشتی درمانی جهت ا
خدمات به بیماران احتمالی از جمله 
تصمیمات این کارگروه بوده.  همچنین 
اعلام شده: »افراد از حضور در فضای باز 
و انجام فعالیت های سنگین خودداری 
کنند به خصوص گروه های حساس )زنان 
باردار، کودکان و بیماران تنفسی و قلبی 
و سالمندان(« براساس این مصوبات 
تمامی دستگاه های امدادی)پلیس راه، 
هلال احمر، اورژانس و راهداری( در کل 
استان به صورت عام و شهرستان های 
درگیر گرد و غبار طبق اعلام اداره کل 
هواشناسی شهرهای یاد شده، به صورت 
خاص آماده باش و در منطقه حضور داشته 
باشند. و در نهایت اینکه براساس این 
تصمیماتی که گرفتند، »همه فعالیت های 
عمرانی شهرداری شامل کارگاه های شن و 
ماسه، سنگ شکن ها و... در شهرستان های 
تحت تاثیر باید محدود شود و شهرداری ها 
نسبت به نظارت بر آن اقدام کنند. معاونت 
دانشگاه علوم پزشکی یزد هم موظف 
شد با همکاری صدا و سیما نسبت به 
اطلاع رسانی توصیه های بهداشتی به 
خصوص به بیماران قلبی و تنفسی اقدام 

کند.«

   مالچ پاشی
بحث گرد و غبار که مطرح می شود 
مالچ پاشی به ذهن می آید. در توضیحی 

کوتاه درباره مالچ پاشی باید گفت که 
برای جلوگیری از نفوذ پدیده گرد وغبار 
در  روان  شن های  تثبیت  وهمچنین 
مناطق بیابانی و رودخانه ها و تالاب هایی 
استفاده  مالچ  از  ند،  که خشک شده ا
می کنند که نوع نفتی آن پوششی از مواد 
چسبنده و باقی مانده نفتی است. از آرش 
میلانی )عضو پیشین شورای شهر تهران 
و کارشناس محیط زیست( می پرسیم 
که این مالچ پاشی تا چه حد موثر است 
و این نکته را مطرح می کنیم که گویا 
مالچ پاشی به بحث های سیاسی و ریاست 
جمهوری های مختلف گره خورده؛ کاری 
که زمانی انجام می شود و زمان دیگر به 
دلیل کمبود بودجه نه. می پرسیم که این 
کار در کاهش گرد و غبار چه قدر تاثیر 
دارد و در دولت های مختلف چرا بعضی 

دولت ها این کار را انجام نمی داده اند؟

   با عوارض محیط زیستی مالچ 
پاشی چه باید کرد؟

میلانی توضیح می دهد که مالچ پاشی 
دستی، در گذشته و از زمان رژیم گذشته 
انجام می شده و ایران یکی از کشورهایی 
بود که در این موضوع سرمایه گذاری 
می کرد و این میراثی بود که از آن دوره 
به ما رسیده بود که از نظر تثبیت تپه های 
ماسه ای و شنی هم موثر بود منتها عوارض 
محیط زیستی شدیدی دارد و موجب 

نابودی اکوسیستم می شود. 
این عضو پیشین شورای شهر تهران در 
پنجمین دوره آن در کمیسیون محیط 
زیست، توضیح می دهد که »موضوع 
توجه به عوارض محیط زیستی مالچ پاشی 
در ایران، بحث جدیدی است و مربوط 
به حدود ۱۰ سالی می شود که محیط 
زیستی ها نسبت به آن بحث می کنند 
نتقاد می کنند و در عین حال  و از آن ا
دانشمندان در حال بررسی هستند که 
مالچ جایگزین پیدا کنند و چند وقت 

پیش هم مالچ بیولوژیکی مطرح شد 
که ثبت و تایید شده و من به یاد دارم 
که در طرح جامع ارومیه که مطرح بود، 
یکی از برنامه های مهم شان پیدا کردن 
و شناسایی مالچ مناسب و بیولوژیکی 
و غیر نفتی آنجا بود و در اواخر دوره 
مسئولیتشان گفته شد که پس از چند 
سال تست و دوره، به آن دست یافته اند و 
گزارش هایی هم می دادند که موفق بوده و 
البته گزارش های مستقل باید این موضوع 
را تایید کند و در حال حاضر خود سازمان 
منابع طبیعی کشور برنامه اش استفاده از 
مالچ غیر نفتی است که اثرات جانبی بر 

محیط زیست نداشته باشد.«

   به شرطها و شروطها
نکات  به  راجع  هم  دیگری  بحث 
بهداشتی و برخی توصیه هایی در خصوص 
حفاظت از خود در مقابل گرد و غبار است. 
مسئولان و کارشناسان توصیه می کنند 
که باید در خانه ماند و بیرون نیامد مگر در 
شرایط اضطرار. این سوال مطرح می شود 
که چقدر ماندن در خانه و بیرون نرفتن 
موثر است؟ آیا این ذرات نمی توانند وارد 
فضای خانه شوند آیا اثر داره، بودن و یا 

نبودن در خانه؟
میلانی می گوید که »بله حتما تاثیر 
دارد و اختلافش کاملا محسوس است به 
خصوص اگر عایق بندی شیشه ها خوب 
باشد یعنی دو جداره بوده و عایق بندی 
خوب داشته باشد و ورود گردو غبار را 
کنترل کند منتها این بستگی هم دارد 
که مدت زمان وقوع پدیده گرد و غبار 
چه قدر طول بکشد؟ اگر تکرار آن زیاد 
باشد و زمانش طولانی باشد، نفوذ صورت 
می گیرد. یا طوفان و جریان هوا شدید 
باشد. اما یک توصیه هست که سازمان 
بهداشت جهانی بر آن تاکید دارد که حتما 

در منزل بمانید و این درست است.«
پس در خانه بمانید... 


